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Ál-redõnyösök
Sajnos nem elõször fordult már
elõ, hogy idegenek redõnyjaví-
tás címén jutottak be idõs embe-
rek lakásába, s elvitték értékei-
ket. Így történt ez május 17-én
is, amikor egy idõs szarvasi la-
koshoz csöngetett be két férfi. A
lakás tulajdonosa az idegenek
távozása után vette észre, hogy
arany ékszereit  elvitték, 90 ezer
forint kárt okozva ezzel, ráadá-
sul a redõnyöket sem javították
meg.

Csirketolvajok
Békésszentandráson a május
12-rõl 13-ra virradó éjszakán
egy családi ház bekerített udva-
rán lévõ baromfiólból elloptak
40 db csirkét. Az okozott kár 6
ezer forint, a tettest még keresi a
rendõrség.

Eltûnt táblák
Két közúti jelzõtáblát is eltulaj-
donítottak a közelmúltban a
Szarvasi Rendõrkapitányság ille-
tékességi területén. A 46.sz. fõ-
úton az Endrõd és Gyoma kö-
zötti szakaszon egy sebességkor-

Kék hírek
látozó táblát loptak el. Az oko-
zott kár itt 11.590 Ft. Szarvas
belterületén a Deák Ferenc és a
Kilián utca keresztezõdésében
egy �elsõbbségadás kötelezõ�
jelzõtáblát vittek el ismeretlen
tettesek. Ellenük nem csupán lo-
pás, hanem közúti közlekedés
biztonságának veszélyeztetése
miatt indult meg a nyomozás. Az
okozott anyagi kár itt 15 ezer Ft.

Ellopott napszemüvegek
Feltörték a hengerzárat � így ju-
tottak be a ma még ismeretlen
elkövetõk Gyomaendrõdön, a
Szabadság téren lévõ látszerész
üzletbe május 21-én hajnali két
óra tájban. Az üzletbõl 45 db,
különféle márkájú napszemüve-
get vittek el, 397 ezer forint kárt
okozva ezzel.

Jégkrémet, cigarettát...
és különbözõ konzerveket lop-
tak, mintegy 50 ezer forint érték-
ben azok az ismeretlenek, akik
a május 21-re virradó éjszakán
betörtek Békésszent-andráson a
Füzeskertben lévõ büfébe.

Javult a vízminõség
Akik nyaranta rendszeresen figyelemmel kísérik a

Szarvas-békésszentandrási Körös-holtág vízminõségének
alakulását, azok észlelhették hogy évek óta jó, mi több egy-
re javuló. Ez hangzott el sokak szájából az elmúlt hét csü-
törtökön, amikor a szarvasi önkormányzati üdülõben hiva-
talosan is átadták a holtágrahabilitációs munkákat.

 A megjelenteket � szakhatósá-
gok, kivitelezõ képviselõi, ön-
kormányzati képviselõk és
Kolossváry Gábor az FVM fõosz-
tályvezetõje � Hetényi István,
Szarvas alpolgármestere, a Kö-
rös-szögi Kht. ügyvezetõje kö-
szöntötte, elmondva, hogy a ko-
rábbi mûszaki átadáson nem
merült fel olyan probléma, ami
az üzembe helyezést megakadá-
lyozná, így az összességében
151 millió forintos projektet si-
keresen befejezettnek nyilvánít-
hatja. Köszönetet mondott
Hetényi István a minisztérium-
nak, a munkák támogatásáért,
Szarvas önkormányzatának, a
nem csekély, 40 milliós önerõ
vállalásáért,  a lebonyolító
KÖVITE-nek és a kivitelezõ
Aquaduct Kft.-nek az elvégzett
munkáért, aminek következté-
ben a holtág minden hasznosítá-
si formájában elégedetten nyug-
tázható a minõségi javulás.

Kolossváry Gábor ezt követõen
a kivitelezõ képviselõjének je-
lentését hallgatta meg a munka
befejezésérõl, majd úgy nyilat-
kozott: Magyarország egyik leg-
kiemelkedõbb területén, egy
nagyberuházás fontos állomá-
sán jelentek meg a résztvevõk.
A belvízelvezetés és a jóléti
hasznosítás szempontjából is je-
lentõs holtág bölcs hasznosítási
modelljének kialakításába a
kormány is érdemesnek látta be-
fektetni � hallhattuk �, nem
utolsó sorban azért, mert a helyi-
ek is kifejezték akaratukat tettre
készségüket ez ügyben.

 Gratulált mindenkinek, aki a
nagyberuházás sikeréhez bármi
módon hozzájárult. A szakható-
sági vélemények elhangzása
után vendéglátók és vendégeik
a Katalin II. sétahajó fedélzeté-
rõl nézhették meg, amirõl elõzõ-
leg hallhattak: a Körös-holtágat.

            T. L.

Búza, kukorica helyett: zöldborsó és csemegekukorica
Szarvas és környékének mezõgazdasági termelési struktúráját egészen a �90-es évek

elejéig az extenzív gazdálkodás jellemezte. Ebbõl következõen a legtöbb mezõgazdasági
profilú cég kukoricát, búzát, napraforgót, cukorrépát termelt. Az 1993. október 25-én
alakult GEOMARK Mezõgazdasági Termelõ, Kereskedõ és Szolgáltató Kft vezetõi és tu-
lajdonosai is hasonló módon kezdték. Egy-két év elteltével azonban gondoltak egy me-
részet: intenzív gazdálkodással, zöldborsó, zöldbab, csemege- és hibridkukorica ter-
mesztéssel próbálkoznak.

A napokban ismét bõvült a GEOMARK Kft gépparkja: megérkezett az új John Deere
gabonakombájn, melyet 30 millió forintért vásárolt a cég. A képen Molnár Mátyás, a

kombájn leendõ vezetõje, mellette Tóth Imre.
� Mit mutatnak az eredmé-

nyek: jó döntést hoztak-e,
amikor a költségesebb inten-
zív növénytermesztés mellett
voksoltak? � kérdezem Tóth
Imrét, a GEOMARK Kft egyik
ügyvezetõ igazgatóját.

� Az elmúlt évek eredmé-
nyeinek tükrében azt mond-
hatom, hogy jó döntés volt. A
kft-t annak idején hatan alapí-
tottuk, s ketten dolgozunk
benne ügyvezetõ igazgató-
ként: Tolisz Dimitriosz és jó-
magam. Akkoriban úgy gon-

A cég legnagyobb értékû gépe a HOLMER típusú
cukorrépa betakarító gép, melyet 2001-ben, 76 millió

forintért vásároltak. A gép mellett: Gulyás András.

doltuk � s szerencsére az idõ
minket igazolt �, hogy a nem
hagyományos kultúrák termesz-
tésével, nagyobb befektetéssel
ugyan, de nagyobb nyereséget is
tudunk elérni. Nagyobb befek-
tetésekre azért volt szükség,
mert a zöldborsó, zöldbab illet-
ve csemegekukorica termesztése
olyan gépeket, eszközöket igé-
nyelt, amelyek addig nem vol-
tak a térségben. A speciális esz-
közpark kialakítása mellett a
drágább vetõmagvak, a nagy
mennyiségû növényvédõ sze-

rek, mûtrágyák, és persze az ön-
tözõrendszerek kiépítése jelen-
tõs összegekbe került. S termé-
szetesen szükség volt olyan ko-
moly felkészültségû szakembe-
rekre is, akik e növényi kultú-
rák termesztésében otthon van-
nak.

� Gondolom, a speciális gép-
park kialakítása hosszabb idõt,
több évet is igénybe vett, mert-
hogy igen drága gépekrõl van
szó.

� Az induláskor, 1993-ban
még semmilyen erõgéppel nem

rendelkezett a kft. A géppark ki-
alakítása több év alatt, folyama-
tosan (esetenként hitelpályáza-
tok segítségével) történt. Ma a
GEOMARK gépparkja elsõsor-
ban John Deere erõgépekre van
alapozva, hat traktorral és négy
kombájnnal rendelkezünk. A
gépparkot természetesen folya-
matosan újítjuk, olyannyira,
hogy ma már csak speciális bér-
munkákra tartunk igényt (pél-
dául légi permetezés, zöldborsó
illetve zöldbab betakarítása).

� Az említett növények ter-
mesztése igen vízigényes, így
minden bizonnyal nem elegen-
dõ csupán az égi áldásra hagyat-
kozni...

� Semmiképpen nem, ráadá-
sul az elmúlt évek alatt nem is
igen kedvezett az idõjárás. Volt
néhány belvizes évünk, az utób-
bi két esztendõben pedig a szá-
razság okozott gondot. Öntözés-
re tehát gyakran szükség van.
Cégünk három igen hatékony és
energiatakarékos Linear típusú
öntözõrendszerrel,  valamint
két egység hagyományos dobos
öntözõrendszerrel (Bauer típu-
sú vízágyú) rendelkezik.

� Mekkora területen gazdál-
kodik most a GEOMARK Kft?

� Induláskor alig több mint
ezer hektáron kezdtük meg a
termelést, ma pedig 2200 hek-
tár földön gazdálkodunk.  Ezek-
nek a területeknek a nagy része
(mintegy 90%-a) nem a tagok tu-
lajdona, hanem béreljük azo-
kat, mégpedig összességében
mintegy 7-800 tulajdonostól. Az
általunk bérelt földek legna-
gyobb része Szarvas közigazga-
tási területén fekszik, de Kar-
dos, Kondoros, Csabacsüd és
Mezõtúr térségében is bérlünk
földeket.

� Vannak-e értékesítési gondja-
ik?

�  Az évek során igen jó kap-
csolatokat sikerült kialakíta-
nunk a felvásárlókkal, így ter-
mékeink értékesítését mindig si-
kerül megoldanunk. Legna-
gyobb felvásárlóink között van
a nagykõrösi Bonduelle és a Bé-
késcsabai Konzervgyár, de szál-
lítunk Székesfehérvárra és a
Miskolci Hûtõházba is.

� A növénytermesztés mellett
van-e más tevékenységi területe
is a GEOMARK Kft-nek?

� Kisebb volumenben ugyan,
de gabonafelvásárlással és érté-
kesítéssel is foglalkozunk. Eh-
hez Kardos területén rendelke-
zünk egy ötezer tonnás gabona-
tárolóval és egy ugyanilyen ka-
pacitású gabonaszárítóval.

� Hogyan alakultak a cég el-
múlt évi eredményei, s milyen
terveik vannak a jövõre vonat-
kozóan?

� Cégünk � mely ma 29 em-
bert foglalkoztat �, az elmúlt
évben 618 millió 833 ezer fo-
rintos árbevétel mellett 34
millió forintot meghaladó
adózás elõtti nyereséget ért
el. Beruházásokra 2001-ben
88 millió 723 ezer forintot
költöttünk. A 2002-es évre
némileg csökkenõ árbevétel
mellett (602.879 e. Ft) 25
millió 210 ezer Ft-os adózás
elõtti nyereséget terveztünk,
beruházásokra pedig csak-
nem 70 millió forintot szeret-
nénk költeni.                        (x)

Az ENSZ Egészségügyi Világ-
szervezete (WHO) dohánymen-
tes nappá nyilvánította ezt a na-
pot.

Ismét egy nap az évbõl. Van
aki számára csak ennyit jelent és
�füstölög� tovább. Aki még életé-
ben nem dohányzott, esetleg
azért �füstölög�, hogy miért
nincs tisztább levegõ. Van aki
számára ez a nap egy kicsit más
mint a többi, mert szeretne ten-
ni valamit a �füstölgése� ellen,
de sajnos nincs hozzá elég aka-
ratereje, hisz tudja, igen nehéz
volt a kezdet, hát még a folyta-
tás!

Kedves Dohányzók!
Önök emlékeznek még rá,

Nemdohányzó Világnap � 2002. május 31.
amikor elsõszülött gyermekük
egyetlen légvétellel hangosan
visítva jelezte Önnek és az egész
világnak a megérkezését? Gyer-
meke életének elsõ pillanata is
egyetlen légvétellel kezdõdött,
aminek folytatásaként beindult
a szív, a tüdõ, az erek segítségé-
vel a szervezet minden sejtjébe
friss oxigént juttatva, maga az
élet.  Ugye, felejthetetlen él-
ménnyé vált?

Az is egy nap volt az évbõl.
Azóta minden évben a születés-
napján gyertyát gyújtunk, ki-ki a
hite szerint bízik benne, hogy
még sokáig ilyen szép lesz,
visszagondolva az indulásra.

Mitõl válhat ez a nap is értékké?

Visszagondolva eddigi éle-
tünkre, gyermekeink jövõjét
elõrevetítve � tudjuk, számuk-
ra egészségesebb, boldogabb
életet szeretnénk. Ennek gya-
korlati megvalósításához né-
hány adatot és tényt szeretnénk
ismertetni Önökkel Kedves Szü-
lõk, bízva abban, hogy Önök
nem engedélyezik gyermekük-
nek e káros szenvedély kialaku-
lását.

ADATOK ÉS TÉNYEK
A dohányzással összefüggés-

be hozható halálesetek száma
évente 35.000! Ez az
összhalálozás 20%-a!

A születéskor várható élettar-
tam az európai országokhoz ké-
pest mínusz tíz év!

Magyarországon a 18-65 éves
lakosság 35%-a dohányzik (a
férfiak 43%-a, a nõk 27%-a)!

Egy lakosra jutó cigarettafo-
gyasztás 1999-ben hazánkban
2400 szál/fõ, ugyanez az Euró-
pai Unióban 1600 szál/fõ volt.

A Békés Megyei Drog-preven-
ciós Munkacsoport 2000-ben
végzett vizsgálatai alapján:

� még általános iskolások kö-
zött is kb. 30% volt a dohány-
zást kipróbáltak aránya!!!

� a rendszeresen dohányzók
napi 1/2�1 doboz cigarettát
szívtak el, mely 1995-höz ké-
pest 6%-os emelkedést mutatott!

� a fõiskolások 27,9%-ban
voltak dohányosok, napi 2 do-
boz cigarettát szívtak.

Az  �Ép testben ép lélek� ide-

álját már az ókorban is megfo-
galmazták. A rendszeres test-
mozgás, a sportolás nem csak a
fizikai teljesítõképességet növe-
li, az ügyességet fejleszti, hanem
az akaraterõt, a kitûzött cél meg-
valósításának igényét és a jelle-
met is.

Minden ember vágya, hogy
egészséges legyen. Íme, néhány
indok, amiért érdemes abba-
hagyni a dohányzást:

Hosszabb lesz az élete
Megelõz számos betegséget
Nagyobb lesz az
ellenállóképessége
Egészségesebb lesz a fogazata
és üdébb lesz a lehelete
Szebb lesz a bõre
Jobb lesz a közérzete
Jobb lesz a fizikai erõnléte
Derûsebb lesz a hangulata
Nagyobb lesz az önbecsülése
Több elismerést kap környe-
zetétõl
Harmonikusabbá válnak em-
beri kapcsolatai
Jobb illata lesz lakásának, ru-
háinak, egész környezetének
Jelentõs pénzösszeget takarít
meg
Több esélye lesz egyéb vágyai
elérésére.
Mindezekhez kívánunk sike-

res kezdést, kitartó folytatást a
Nemdohányzó Világnapon.

Békés Megyei Drogprevenciós
Munkacsoport

adatai alapján készítette:
ÁNTSZ Városi Intézete

Szarvas

A Vajda Péter Mûvelõdési
Központban 7-12 évesek ré-
szére nyári tábort szerveznek
július 29 � augusztus 2.  kö-
zött .  A  programban játékos
bibliatanulmányozás (ango-

Nyári tábor
lul), valamint kézmûves fog-
la lkozások szerepelnek.  Je -
lentkezés, bõvebb felvilágosí-
t á s :  6 8 / 4 1 5 - 4 4 9 ,  R a j k i n é
Hamzsek Tímea. A részvétel
ingyenes.


